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Přehled zpráv uplynulého dne o klíčových událostech na

Blízkém východě a v severní Africe: Sýrie, Izrael, Turecko,

Írán, Irák, Jemen, Egypt a Saúdská Arábie.

Zprávy ze světových zpravodajských kanálů, arabských a

západních zdrojů, včetně uživatelů sociálních sítí. Recenze

obsahují vojenské mapy, fotografie a videa

nejvýznamnějších událostí.

SÝRIE

V polovině března uskuteční syrský prezident Bašár al-Asad oficiální

návštěvu Moskvy, uvádí Vedomosti s odkazem na zdroje. Politiku

může přijmout prezident Vladimir Putin.
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Předpokládá se, že účelem návštěvy Bašára Asada bude získat

finanční a energetickou pomoc od ruského vedení.

Potřeba podpory Moskvy, připouštějí Vedomosti, by mohla vyvstat ze

strany syrských úřadů na pozadí íránského zdražení dodávek

ropných produktů do Sýrie a následků únorových zemětřesení.

Bašár al-Asad navštívil Moskvu naposledy v září 2021. Od konce roku

2022 se ekonomická situace v Sýrii zhoršila kvůli akutnímu

nedostatku paliva, což vedlo k problémům téměř ve všech sektorech.

Podle OSN potřebuje 90 % syrské populace humanitární pomoc.

Úřady viní z krize západní sankce.

Damašek považuje návštěvu předsedy Sboru náčelníků štábů (CNS)

ozbrojených sil (AF) Spojených států generála Marka Milleyho na

základně kontrolované Spojenými státy v severovýchodní Sýrii za

zjevné porušení suverenity Arabská republika. Uvádí to v neděli

zveřejněné prohlášení syrského ministerstva zahraničí, jehož obsah

cituje agentura SANA.

„Sýrie důrazně odsuzuje návštěvu předsedy Rady národní

bezpečnosti USA na nelegální americké vojenské základně na

severovýchodě republiky a prohlašuje, že [tento krok] je flagrantním

porušením suverenity země, [principů] nedotknutelnost a

nedělitelnost svého území,“ stojí v prohlášení.

Syrské ministerstvo zahraničí navíc vyzvalo „země usilující o

bezpečnost a stabilitu v regionu a ve světě, aby odsoudily a ukončily

takové akce Spojených států“, a také požadovalo, aby Washington

„okamžitě zastavil systematické a trvalé porušování mezinárodních

zákon a podpora separatistických ozbrojených skupin“. Ministerstvo

ujistilo, že Spojené státy nebudou nutit Damašek, aby se vzdal svých

cílů v oblasti boje proti terorismu, zachování syrské suverenity a

udržení bezpečnosti a stability v zemi.
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Jak uvedla agentura Reuters, Milli v sobotu dorazil na základnu

kontrolovanou americkým vojenským personálem, aby zhodnotil

efektivitu boje proti teroristické skupině Islámský stát (v Ruské

federaci zakázanou) a také bezpečnost americké armády dislokované

v Arabská republika. Tato cesta nebyla předem ohlášena. Pentagon

zatím nereagoval na žádost korespondenta TASS ohledně Millieiny

cesty.

Většinu syrských provincií Hasakeh, Deir ez-Zor a Rakka, které se

nacházejí na východě a severovýchodě Sýrie, v současnosti ovládají

kurdské „Syrské demokratické síly“, podporované Spojenými státy.

Od roku 2015 zřídilo americké velení v oblasti devět vojenských

základen. Na konci roku 2019 tehdejší americký prezident Donald

Trump schválil plán, který ponechal několik stovek amerických

vojáků v Sýrii. Jedním z jejich hlavních úkolů je zajistit kontrolu nad

ropnými poli na severovýchodě a východě země. Damašek považuje

americkou vojenskou přítomnost na syrském území za nelegální

okupaci. 

Faisal Al-Mekdad, ministr zahraničních věcí a emigrantů SAR,

vyjádřil soustrast řeckému ministru zahraničí Nikosovi Dendiasovi v

souvislosti s oběťmi srážky vlaků.

Al-Mekdad zanechal na twitterovém účtu ministerstva zahraničí SAR

zprávu se slovy soucitu s rodinami a přáteli obětí, s přáním uzdravení

obětí, trvalého míru a stability v Řecku.

Katarský emír šejk Tamim bin Hamad Al Thani vyjádřil znepokojení

nad zpožděním dodávek humanitární pomoci do Sýrie, která byla

začátkem února zasažena ničivými zemětřeseními.

„Rád bych znovu potvrdil, že je třeba bez váhání pomoci našemu

bratrskému syrskému lidu. Jsem zmatený zpožděním při poskytování

pomoci těmto lidem a věřím, že je špatné zneužívat humanitární
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tragédii k politickým účelům,“ řekl katarský emír v neděli na zahájení

páté konference OSN o nejméně rozvinutých zemích. Země, která se

koná v Dauhá.

Obětí přírodní katastrofy se v republice stalo podle syrského

ministerstva zdravotnictví nejméně 1414 lidí, zraněno bylo 2349.

Vzhledem k tomu, že nejvíce byla postižena území nekontrolovaná

Damaškem, soudí mezinárodní nevládní organizace, že počet

mrtvých a zraněných je vyšší. 

Letadlo s humanitární pomocí poskytnutou OSN lidem postiženým

zemětřesením přistálo na mezinárodním letišti v Damašku.

Sivanka Dhanapala, vedoucí mise Úřadu vysokého komisaře OSN

pro uprchlíky (UNHCR) v Sýrii, uvedla: „Na palubě je 40 tun pomoci,

včetně přikrývek a solárních lamp. Pomoc od OSN bude i nadále

podporovat ty, kteří při zemětřesení přišli o své domovy.

Dodala, že kromě humanitární pomoci je poskytována psychologická

a sociální podpora těm, kteří jsou v přechodných ubytovacích

zařízeních, aby jim pomohla překonat utrpení, které je potkalo.

Útočník Al-Nasr Cristiano Ronaldo se setkal s chlapcem postiženým

zemětřesením v Sýrii.

Po zemětřesení v Sýrii Nabil Said řekl záchranářům, že sní o setkání s

37letým Portugalcem.

Video s chlapcovými slovy obletělo sociální sítě a byl pozván na zápas

mistrovství Saudské Arábie mezi Al-Nasr a Al-Bateen (3-1) 4. března.

"Když jsem viděl Cristiana, myslel jsem, že to byl sen. Nevěřil jsem

svým očím. Přeji všem, aby se setkali s Ronaldem. Je to velmi dobrý

člověk, “cituje ho agentura Reuters.

6. února zasáhlo Sýrii zemětřesení, při kterém zahynulo 8476 lidí.

Severozápadně od města Tadmor došlo k malému zemětřesení o síle

3,8 stupně.
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Národní seismologické centrum uvedlo, že otřesy byly zaznamenány

v 09:25, epicentrum bylo na severozápadě města, ohnisko leželo v

hloubce 16 km.

IZRAEL

Izrael odmítá prohlášení šéfa Mezinárodní agentury pro atomovou

energii (MAAE) Rafaela Grossiho, který případný úder židovského

státu na íránská jaderná zařízení označil za nezákonný. Na týdenním

zasedání vlády to v neděli prohlásil izraelský premiér Benjamin

Netanjahu.

„Generální ředitel Mezinárodní agentury pro atomovou energii

Rafael Grossi právě v Teheránu řekl, že [potenciální] izraelský útok

na íránská jaderná zařízení je v rozporu se zákonem. Rafael Grossi je

důstojný gentleman, který řekl něco nehodného. Proti jakému

zákonu? Je dovoleno, aby Írán, který nás otevřeně vyzývá, abychom

nás zničili, bránil ničivé zbraně, které budou použity k našemu

zničení? Smíme se bránit? Je jasné, že to můžeme udělat, a je jasné,

že to uděláme, “řekl izraelský premiér, jehož prohlášení rozesílala

jeho kancelář.

Jak zdůraznil Netanjahu, izraelské úřady neustále pořádají schůzky

na toto téma a jsou připraveny kdykoli zasáhnout proti Íránu.

„Říkám to, protože nám nic nezabrání bránit naši zemi a bránit

našim nepřátelům ve snaze zničit židovský stát,“ řekl.

Izraelský premiér v souvislosti s tím také připomněl historii

židovského svátku Purim, který se bude slavit 6. až 7. března. Byl

instalován na památku záchrany Židů žijících v Persii, popsané v

biblické knize Ester, před masovým vyhlazováním, které pro ně

připravil jeden z dvořanů perského krále Artaxerxa. „Nyní máme

předvečer Purim: před 2500 lety povstal v Persii nepřítel, který chtěl

zničit Židy. Neuměli to tehdy a nezvládnou to ani dnes. Přeji všem

izraelským lidem šťastný Purim,“ uzavřel Netanjahu.
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Grossi dorazil do Teheránu v pátek. Vedl dvě kola jednání s šéfem

Íránské organizace pro atomovou energii Mohammadem Eslamim a

setkal se s ministrem zahraničních věcí republiky Hosseinem

Amirem Abdollahianem. Jak poznamenal šéf MAAE, dialog probíhá

vážně, atmosféra na jednáních je pozitivní. Dodal, že při své pracovní

návštěvě Teheránu si všiml ochoty íránské strany spolupracovat. Ve

stejné době, jak uvedla agentura Reuters, v odpovědi na otázku o

hrozbách izraelských a amerických útoků na íránskou infrastrukturu,

Grossi řekl, že „jakýkoli vojenský útok proti jaderným zařízením je

nezákonný“. 

Izraelský premiér Benjamin Netanjahu přijal v neděli v Jeruzalémě

slovenského premiéra Eduarda Hegera. Jednali o rozšíření

spolupráce mezi oběma zeměmi a íránském jaderném problému,

uvedl úřad izraelského premiéra.

Netanjahu a Heger se podle ní nejprve setkali za zavřenými dveřmi,

poté se uskutečnilo rozšířené jednání za účasti náměstka ministra

financí, náměstka ministra obrany a náměstka ministra hospodářství

Slovenska a také velvyslanců obou zemí. .

Diskutovaly se otázky prohlubování spolupráce mezi Izraelem a

Slovenskem s důrazem na technologie, inovace a cestovní ruch a také

regionální otázky, uvedl úřad. V rozhovoru s Hegerem Netanjahu

zdůraznil potřebu zabránit Íránu v získávání jaderných zbraní a

hovořil o vyhlídkách na normalizaci vztahů mezi Izraelem a

arabskými zeměmi podle Abrahamových dohod.

„Slovensko a Izrael mají výborné vztahy, které se neustále zlepšují ve

všech oblastech. Doufám, že naše dnešní setkání přispěje k jejich

dalšímu postupu. Jsme rádi, že s vámi můžeme spolupracovat v

bezpečnostních otázkách v zájmu prosperity našich států a doufám,

že uděláme ještě více, “uvedl izraelský premiér, jehož slova jsou

citována v poselství úřadu. 
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Izraelský ministr zahraničí Eli Cohen se v neděli setkal se

slovenským premiérem Eduardem Hegerem, který přijel do

židovského státu na návštěvu, uvedla tisková služba izraelského

ministerstva zahraničí. Jednali o posílení spolupráce mezi oběma

zeměmi, Cohen během rozhovoru vyjádřil naději, že republika

přesune své velvyslanectví v Izraeli z Tel Avivu do Jeruzaléma.

„Výborné setkání se slovenským premiérem Eduardem Hegerem.

Dohodli jsme se na spolupráci v boji proti Íránu, včetně posílení

našich pozic proti íránskému režimu a prohlášení islámských

revolučních gard (elitní jednotky íránských ozbrojených sil – pozn.

TASS) za teroristickou organizaci,“ řekl Cohen, jehož slova byla

rozeslána tiskovou službou ministerstva.

„Poděkoval jsem mu za otevření Slovenského institutu v Jeruzalémě

a vyjádřil naději na brzké otevření slovenského velvyslanectví v

Jeruzalémě,“ dodal izraelský ministr.

Status Jeruzaléma je jedním z klíčových problémů palestinsko-

izraelského urovnání. Izraelci obsadili východní část města během

války v roce 1967 a trvají na tom, že Jeruzalém je jediným a

nedělitelným hlavním městem Izraele. Rada bezpečnosti OSN

odmítla jeho právo na východní Jeruzalém a vyzvala členy světové

organizace, aby stáhli své diplomatické mise z města (rezoluce 478 z

20. srpna 1980).

V roce 2018 se z rozhodnutí tehdejšího prezidenta Donalda Trumpa

americká ambasáda v Izraeli přestěhovala z Tel Avivu do Jeruzaléma.

Poté v tomto městě otevřely své diplomatické mise Guatemala,

Honduras a také neuznané Kosovo.

26. února oznámilo izraelské ministerstvo zahraničí, že Papua Nová

Guinea do roka otevře v zemi ambasádu, která bude okamžitě

umístěna v Jeruzalémě. The Times of Israel počátkem března

informovaly o plánech Maďarska přesunout svou diplomatickou misi

do Jeruzaléma, podle publikace by se tak mohlo stát již příští měsíc. 
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Jordánský král Abdalláh II jednal v neděli v Ammánu s americkým

ministrem obrany Lloydem Austinem. Podle agentury Petra jednal

jordánský panovník s šéfem Pentagonu o situaci v oblasti

palestinsko-izraelského konfliktu.

"Jeho Veličenstvo naznačilo, že je třeba zastavit jakékoli

jednostranné kroky, které vedou k destabilizaci a podkopávají šance

na dosažení urovnání," uvedl královský úřad v prohlášení, které

zaslala agentura. "Abdulláh II vyzval k intenzivnějšímu úsilí o

vytvoření politického horizontu, který připraví cestu pro obnovení

mírových rozhovorů mezi Palestinci a Izraelci."

Podle panovníka „musí vzniknout životaschopný palestinský stát v

hranicích 4. června 1967 s východním Jeruzalémem jako hlavním

městem“.

Na schůzce se také jednalo o strategickém partnerství mezi

Jordánskem a Spojenými státy v oblasti obrany. Podle tiskové

agentury Petra král Abdalláh II „vyjádřil spokojenost s úrovní

vojenské spolupráce se Spojenými státy“.

Diskutovali o nejnovějším vývoji na Blízkém východě a vyhlídkách na

politické urovnání stávajících krizí, stejně jako o úsilí v boji proti

terorismu na mezinárodní a regionální úrovni, uvedla agentura.

Šéf Pentagonu zahájil své blízkovýchodní turné návštěvou Jordánska,

během kterého navštíví také Egypt a Izrael. 

Americké ministerstvo zahraničí zvažuje zamítnutí víza izraelskému

ministru financí Bezalelu Smotrichovi před jeho návštěvou

Washingtonu po jeho výzvě zničit palestinské město Huwara, uvedl

Axios s odkazem na zdroje.

Na konci února byli dva Izraelci zastřeleni palestinským teroristou ve

městě Huwara. Po útoku Smotrich, jeden z nejvyšších členů vlády

Benjamina Netanjahua, řekl, že Izrael by měl „vymazat“ palestinské

město.
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Izraelský premiér Benjamin Netanjahu poděkoval izraelskému

ministru financí Bezalelu Smotrichovi za to, že jeho dřívější výzvu ke

zničení palestinského města Huwara označil za „nevhodnou“.

Na konci února byli dva Izraelci zastřeleni palestinským teroristou ve

městě Huwara. Po útoku Smotrich, jeden z nejvyšších členů vlády

Benjamina Netanjahua, řekl, že Izrael by měl „vymazat“ palestinské

město.

„Chci poděkovat ministru Bezalelovi Smotrichovi za to, že dal jasně

najevo, že jeho volba slov ohledně útoků mstitelů na Huwaru po

vraždě bratrů Yanivů byla nevhodná a že je kategoricky proti

úmyslnému ubližování nevinným civilistům,“ napsal na Twitteru

izraelský premiér. .

Netanjahu také vyzval Izraelce, aby pracovali na „změkčení rétoriky“.

Video zveřejněné izraelským kanálem 12 tuto neděli odpoledne

ukazuje potyčku mezi izraelskými okupačními armádními silami a

libanonskou armádou poblíž modré hranice oddělující obě země, za

přítomnosti jednotek UNIFIL a několika obyvatel. Libanonská

armáda oznámila, že hlídka izraelských okupačních sil narušila

modrou linii u města Aita al-Shaab na vzdálenost jednoho metru.

Armáda v prohlášení uvedla, že libanonská hlídka přinutila

nepřátelskou hlídku ustoupit za modrou linii směrem k okupovaným

palestinským územím a dodala, že „hlídka prozatímních sil OSN v

Libanonu (UNIFIL) dorazila, aby ověřila porušení a porušení je. je

uvažováno v koordinaci se silou." Spojené národy".
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Watch Video At: https://youtu.be/rRYigBveEjU

Podle Times of Israel s odvoláním na organizátory protestů po celém

Izraeli demonstrovalo asi 400 000 demonstrantů proti reformě

soudnictví.

Publikace již dříve uvedla, že desítky tisíc lidí po celém Izraeli v

sobotu protestovaly proti reformě soudnictví. Publikace

poznamenala, že izraelská policie použila proti demonstrantům v Tel

Avivu vodní děla.

"Organizátoři tvrdí, že podle jejich výpočtů je po celé zemi celkem asi

400 000 demonstrantů," uvedl list.

Izraelská policie podle listu Times of Israel použila proti

demonstrantům v Tel Avivu vodní děla.

Publikace již dříve uvedla, že desítky tisíc lidí po celém Izraeli se v

sobotu zúčastnily masových protestů proti reformě soudnictví.

Masivní protesty pokračují v Izraeli uprostřed schválení druhé části

plánované reformy soudnictví v Knesetu. Izraelci devátý týden v řadě

protestují proti reformě soudnictví.

https://youtu.be/rRYigBveEjU
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Izraelská policie zadržela čtyři lidi po masovém opozičním

shromáždění, které se konalo v sobotu večer v Tel Avivu. Informovala

o tom státní rozhlasová stanice Kan.

Na konci akce, která se konala poblíž komplexu vládních budov na

východě Tel Avivu, podle ní skupina demonstrantů zamířila k

nedaleké Ayalon Highway, jedné z hlavních dálnic aglomerace Tel

Aviv. Protestujícím se podařilo prolomit policejní kordon a vstoupit

na vozovku, kde provedli spontánní demonstraci, která na nějakou

dobu zablokovala dopravu.

K rozehnání davu byla policie nucena použít vodní děla. Brzy byla

trať pro auta odblokována. Čtyři demonstranti byli nakonec zadrženi.

Sobotní opoziční shromáždění v Tel Avivu podle policejních údajů

citovaných Kanem shromáždilo asi 140 000 účastníků. Přímo během

samotné demonstrace nebyly hlášeny žádné incidenty.

Protesty odpůrců vlády Benjamina Netanjahua, zejména proti jeho

navrhované reformě soudnictví, probíhají v Izraeli od začátku ledna.

Opozičníci trvají na tom, že tato reforma podkopává demokratické

základy státu, a kabinet ministrů v reakci na to prohlašuje, že plní

vůli svých voličů a reformy, které jim byly slíbeny, provede navzdory

konfrontační rétorice těch, kteří nesouhlasí. 
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Watch Video At: https://youtu.be/tIErJHuqnZ8

ÍRÁN

Otázka instalace nových sledovacích kamer v íránských jaderných

zařízeních nebyla během návštěvy generálního ředitele Mezinárodní

agentury pro atomovou energii (MAAE) Rafaela Grossiho v Teheránu

projednávána, k dohodě v této věci nedošlo. Agentuře IRNA to v

neděli řekl oficiální zástupce Íránské organizace pro atomovou

energii (AEOI) Behruz Kamalvandi.

Podle něj „neproběhly žádné diskuse ani dohody ohledně instalace

nových sledovacích kamer v [íránských] jaderných zařízeních [během

Grossiho návštěvy v Teheránu]“.

Kamalvandi dodal, že během návštěvy se také nediskutovalo o

možnosti „poskytnout přístup jednotlivcům za účelem kontroly“ do

těchto zařízení a zdůraznil, že „i kdyby byla taková žádost vznesena“,

íránská strana by ji „jasně odmítla“.

Grossi dorazil do Teheránu v pátek. Během svého pobytu v íránském

hlavním městě vedl dvě kola jednání s šéfem AEOI Mohammadem

Eslamim a setkal se s íránským ministrem zahraničí Hosseinem

Amirem Abdollahianem. Grossi v sobotu jednal s prezidentem

https://youtu.be/tIErJHuqnZ8
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islámské republiky Ebrahimem Raisim. Šéf agentury na schůzce

vyjádřil spokojenost se společnými opatřeními vypracovanými při

současné návštěvě, která podle něj zahrnují navázání spolupráce

mezi islámskou republikou a MAAE.

Společné prohlášení vydané MAAE a AEOI po sobotní návštěvě uvádí

záměr Íránu umožnit agentuře provádět ověřovací a monitorovací

činnosti a připravenost Teheránu poskytnout přístup ke třem

jaderným zařízením. Bylo naznačeno, že se strany dohodly na

interakci na základě „práv a povinností“ republiky a působnosti

agentury. Ve stejný den na tiskové konferenci ve Vídni Grossi

odpověděl kladně na otázku novinářů o připravenosti Íránu

instalovat kamery a další zařízení pro monitorování jaderných

zařízení. Generální ředitel MAAE také uvedl, že agentura bude

organizovat „o 50 % více“ inspekcí v lokalitě Fordow, kde bylo

nalezeno 83,7 % obohacených částic uranu. Grossi dodal, že během

jeho cesty do Teheránu bylo dohodnuto mnoho otázek, zejména

ohledně přístupu k „informacím a místům“ 

K ozbrojeným střetům došlo v neděli na hranici mezi Afghánistánem

a Íránem. Informovala o tom agentura Aamaj News s odvoláním na

zdroje z afghánské provincie Nimroz.

Podle nich strany při přestřelkách používaly různé druhy zbraní.

Příčina konfliktu je stále neznámá. Informace o obětech nejsou

uvedeny.

Íránská strana střety na hranicích nekomentovala.

Podle afghánského listu Hasht e Subh, který se odvolává na zdroje z

provincie Nimroz, pokračují ozbrojené střety mezi íránskými

pohraničníky a Talibanem. Strany používají lehké a těžké zbraně.

Podle publikace dopadly rakety vypálené íránskou stranou poblíž

sídla policie Talibanu (v Ruské federaci zakázané) ve správním

centru provincie, městě Zaranj.



14/25

Střety mezi Talibanem a íránskou pohraniční stráží byly

zaznamenány již dříve, zejména v prosinci 2021 a také v červenci

2022.

Koncem února tohoto roku Tálibán během konfliktu zajal jednoho

íránského pohraničníka a po jednání se brzy vrátil. 

V neděli zahájila íránská pohraniční stráž dělostřelecký útok na

správní centrum afghánské provincie Nimroz, město Zaranju, v

důsledku čehož byl vážně zraněn bojovník Talibanu (v Ruské federaci

zakázaný) a obytná budova byla také zničena. Informoval o tom

afghánský list Hasht e Subh s odvoláním na zdroje ze Zaranje.

Podle publikace bylo ostřelováno i velitelství bezpečnostních sil

Talibanu v této provincii sousedící s Íránem.

Jak již bylo dříve oznámeno, v neděli ráno se íránští pohraničníci

střetli s Talibanem na afghánsko-íránských hranicích za použití

těžkých zbraní, což pokračovalo celý den.

Konflikt je nyní u konce, poznamenávají noviny. Příčina jejího vzniku

je zatím neznámá.

Střety mezi Talibanem a íránskou pohraniční stráží byly

zaznamenány již dříve, zejména v prosinci 2021 a také v červenci

2022. Koncem února tohoto roku Tálibán během konfliktu zajal

jednoho íránského pohraničníka a po jednání se brzy vrátil. 

Írán plánuje v prosinci ve spolupráci s Ruskem vypustit na oběžnou

dráhu dva satelity vlastní výroby. Informovala o tom v neděli

agentura ISNA.

Předpokládá se, že družice Kousar a Khodkhod budou vyneseny na

oběžnou dráhu ve výšce 500 km od povrchu Země.

Írán zahájil svůj vesmírný program v roce 2004. Je to jedna z devíti

zemí světa produkujících satelity spolu s Ruskem a Spojenými státy.

Írán je jedním z 24 zakládajících členů Výboru OSN pro mírové
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využívání vesmíru, založeného v roce 1959.

V roce 2017 bylo v Íránu otevřeno vesmírné středisko Imáma

Chomejního, které má řešit problémy národního leteckého průmyslu.

Centrum je schopno připravovat, vypouštět, sledovat a řídit let

kosmických lodí na nízké oběžné dráze Země. 

Protesty se konaly v Teheránu a dalších městech Íránu kvůli

hromadné otravě školaček. Informovala o tom 4. března agentura

Reuters.

Stovky dívek byly otráveny ve 30 školách v 10 provinciích Íránu.

Oběti si stěžují na nevolnost a bušení srdce, některé z příznaků

nazývaných bolest hlavy.

„Během terénních studií byly nalezeny podezřelé vzorky, které jsou

zkoumány, aby se zjistily příčiny nemocí studentů. Výsledky budou

brzy zveřejněny,“ uvedl íránský ministr vnitra Abdolreza Rahmani

Fazli.

Předpokládá se, že za otravami mohou být radikální islamistické

skupiny, které se staví proti vzdělávání žen.

Watch Video At: https://youtu.be/iiX8r6ImNPk

https://youtu.be/iiX8r6ImNPk
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IRÁK

Irácký premiér Mohammed al-Sudani odjel v neděli v čele vládní

delegace na první oficiální návštěvu Egypta od svého nástupu do

úřadu. Informovala o tom irácká státní agentura.

"Premiér Mohammed al-Sudani odjel z Bagdádu do Egyptské

arabské republiky na oficiální návštěvu," citovala agentura tiskovou

službu šéfa vlády. Premiér podle něj bude v Káhiře jednat s

egyptským prezidentem Abdal Fattáhem as-Sísím, na kterém hodlá

projednat „řadu otázek v oblasti ekonomiky, bezpečnosti a politiky a

aktivovat bilaterální dohody mezi zeměmi“.

Egyptský zpravodajský portál Sada El-Balad s odkazem na

egyptského experta Raeda al-Azawiho poznamenává, že během

současné návštěvy lze mezi zeměmi podepsat řadu dohod a

memorand. „Návštěva bude mít pro Iráčany velký význam, protože

Mohammed al-Sudani věří, že účast Egypta v oblasti irácké

infrastruktury, výstavby a také investic do plynárenského průmyslu

<…> a zásobování Iráku elektřinou by měla být rozšířená,“ cituje

portál odborníka. Sada El-Balad také poznamenává, že irácká strana

má zájem na rozšíření obchodních a ekonomických vztahů s

Egyptem. 

Irácký premiér Mohammed al-Sudani ujistil egyptského prezidenta

Abdal Fattáha el-Sísího o připravenosti rozšířit spolupráci v různých

oblastech. Učinil takové prohlášení v neděli v Káhiře při přijetí irácké

delegace egyptským vůdcem.

"Al-Sudani vyjádřil ochotu Iráku pokročit v navazování společné

práce a otevřít nové obzory pro spolupráci a integraci v různých

oblastech," uvedla tisková služba premiéra.

Egyptský prezident ze své strany „potvrdil svou podporu bezpečnosti

a stabilitě bratrského Iráku a hrdost na strategické vztahy mezi

oběma zeměmi,“ uvedl mluvčí hlavy státu Ahmed Fahmi.
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Podle tiskové služby iráckého premiéra „strany diskutovaly o

bilaterálních vztazích mezi zeměmi a způsobech jejich posílení a také

o řadě regionálních a mezinárodních otázek společného zájmu“.

Během jednání bylo také projednáno zintenzivnění práce smíšených

výborů pro posílení partnerství mezi zeměmi.

Irácký premiér přijel do Káhiry v neděli v čele vládní delegace na

první oficiální návštěvu od svého nástupu do úřadu loni v říjnu.

Egyptský zpravodajský portál Sada El Balad s odkazem na

egyptského experta Raeda al-Azawiho poznamenává, že během

současné návštěvy lze mezi zeměmi podepsat řadu dohod a

memorand. 

KROCAN

Ankara a OSN pracují na prodloužení černomořské dohody o obilí.

Uvedl to v neděli při zahájení páté konference OSN o nejméně

rozvinutých zemích, která se koná v Dauhá, turecký ministr zahraničí

Mevlut Cavusoglu.

„Istanbulská obilná iniciativa, kterou jsme dosáhli společně s OSN,

pomohla mnoha, zejména nejméně rozvinutým zemím, protože

snížila světové ceny potravin. Usilovně pracujeme na tom, aby byla

implementována hladce a byla prodloužena. Večer předtím jsme o

tomto problému diskutovali s generálním tajemníkem OSN

Antóniem Guterresem,“ řekl. Projev byl vysílán na webu OSN.

Dohody o vývozu potravin z Ukrajiny byly uzavřeny loni 22. července

v Istanbulu na 120 dní. Jedna z dohod upravuje postup při vývozu

obilí z přístavů Oděsa, Černomorsk a Južnyj ovládaných Kyjevem.

Společné koordinační centrum v Istanbulu, vytvořené Ruskem,

Tureckem, Ukrajinou a OSN, je určeno ke kontrole lodí s obilím, aby

se zabránilo pašování zbraní a vyloučily se provokace. Kromě toho

bylo podepsáno memorandum mezi Ruskou federací a OSN, ze

kterého vyplývají povinnosti světové organizace odstranit různá
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omezení vývozu ruských zemědělských produktů a hnojiv na světové

trhy. V listopadu byla smlouva o obilí prodloužena o dalších 120 dní

a vyprší 18. března. 

Turecko by rádo prodloužilo dohodu o obilí minimálně o dalších šest

měsíců. Oznámil to v neděli TASS poslanec tureckého Velkého

národního shromáždění (jednokomorový parlament), šéf Strany

obnovy Ozturk Yilmaz.

„Turecko by samozřejmě rádo prodloužilo dohodu o obilí, protože v

současnosti je v mnoha oblastech světa potřeba zemědělských

produktů. Turecko ji chce prodloužit nejméně o dalších šest měsíců,“

zdůraznil turecký poslanec.

Dohody o vývozu potravin z Ukrajiny byly uzavřeny loni 22. července

v Istanbulu na 120 dní. Jedna z dohod upravuje postup při vývozu

obilí z přístavů Oděsa, Černomorsk a Južnyj ovládaných Kyjevem.

Společné koordinační centrum v Istanbulu, vytvořené Ruskem,

Tureckem, Ukrajinou a OSN, je určeno ke kontrole lodí s obilím, aby

se zabránilo pašování zbraní a vyloučily se provokace. Kromě toho

bylo podepsáno memorandum mezi Ruskou federací a OSN, ze

kterého vyplývají povinnosti světové organizace odstranit různá

omezení vývozu ruských zemědělských produktů a hnojiv na světové

trhy. V listopadu byla smlouva o obilí prodloužena o dalších 120 dní

a vyprší 18. března. 

Práce na zahájení vývozu obilí a hnojiv z Ruské federace jsou velmi

důležité, včetně Turecka z toho bude těžit. Oznámil to v neděli TASS

poslanec tureckého Velkého národního shromáždění

(jednokomorový parlament), šéf Strany obnovy Ozturk Yilmaz.

"Práce na této otázce je velmi důležitá," zdůraznil náměstek. "

[Zahájení dodávek obilí a hnojiv z Ruska] bude oboustranně

výhodnou situací pro Turecko i Rusko."

Yılmaz poznamenal, že „Turecko bude mít [z této situace] prospěch,

protože souhlasilo s touto spoluprací s Ruskem.“
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Dohody o vývozu potravin z Ukrajiny byly uzavřeny 22. července

2022 v Istanbulu na 120 dní. Jedna z dohod upravuje postup při

vývozu obilí z přístavů Oděsa, Černomorsk a Južnyj ovládaných

Kyjevem. Společné koordinační centrum v Istanbulu, vytvořené

Ruskem, Tureckem, Ukrajinou a OSN, je určeno ke kontrole lodí s

obilím, aby se zabránilo pašování zbraní a vyloučily se provokace.

Kromě toho bylo podepsáno memorandum mezi Ruskou federací a

OSN, ze kterého vyplývají povinnosti světové organizace odstranit

různá omezení vývozu ruských zemědělských produktů a hnojiv na

světové trhy. V listopadu byla smlouva o obilí prodloužena o dalších

120 dní a vyprší 18. března.

Mezitím 2. března ruské ministerstvo zahraničí oznámilo, že dohoda

o obilí nefunguje, Západ sabotuje plnění ruské části dohod.

Ministerstvo v prohlášení poukázalo na 262 tisíc tun ruských hnojiv,

které ruská strana hodlala darovat nejchudším zemím, ale tyto

dodávky byly zablokovány v přístavech Lotyšska, Litvy, Estonska a

Nizozemska. Jediná zásilka hnojiv, která zbývá, je zásilka 20 tisíc tun

do Malawi, která „ještě nedorazila k příjemci“. 

Některé kruhy ve vládnoucí Straně spravedlnosti a rozvoje Turecka

(AK Parti) se domnívají, že výsledek všeobecných voleb plánovaných

na 14. května v zemi na pozadí konfliktu v opozici je předem daný,

úřadující prezident Tayyip Erdogan bude znovu zvolen velkým

počtem hlasů, píše list Hürriyet.

Meral Akşenerová, vůdkyně opoziční Dobré strany, v pátek

naznačila, že šest tureckých opozičních stran opustí alianci, a uvedla,

že aliance již neodráží skutečné zájmy lidí. Konflikt vznikl kvůli

tomu, že pět stran na čtvrtečním jednání navrhlo kandidaturu vůdce

Republikánské lidové strany Kemala Kılıçdaroğlua, zatímco Strana

dobra hodlala projednat kandidatury starostů Istanbulu a Ankary

Ekrema Imamoğlua a Mansur Yavas. Turecký prezident Tayyip

Erdogan řekl, že předvídá konflikt v opozičním bloku, jelikož se

podle něj jeho odpůrci „nestarají o lidi, ale o svůj majetek“.
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„V kruzích AK Parti panuje všeobecný pocit, že volby se obrátily v

jejich prospěch. Předpokládá se, že prezident Erdogan bude zvolen

větším počtem hlasů, než dosud obdržel. Setkal jsem se také s lidmi,

kteří říkali: „Výsledek voleb je již předem daný“. Obecným trendem

je, že prezidentské volby skončí v prvním kole,“ píše v neděli

sloupkař Hürriyet Abdulkadir Selvi, který má blízko k vládním

kruhům.

Nejméně 43 % Turků je připraveno hlasovat pro současného

prezidenta Recepa Tayyipa Erdogana v prezidentských volbách, více

než 30 % před nejbližším soupeřem Kılıçdaroğlu, podle výsledků

jednoho z prvních průzkumů veřejného mínění, které provedl

Optimar po zemětřesení.

Erdogan ve středu, uprostřed diskusí po ničivých zemětřesení na

jihovýchodě, potvrdil, že všeobecné volby v zemi jsou naplánovány

na 14. května. Aliance šesti opozičních stran v Turecku plánovala ve

čtvrtek určit jediného kandidáta, z nichž nejpravděpodobnější je

vůdce CHP Kılıçdaroğlu, ale sympatie v alianci jsou nakloněny i

současnému starostovi hlavního města Mansuru Yavashovi, zatímco

předpokládá se, že jméno kandidáta se veřejnost dozví později. V

důsledku čtvrtečního jednání nebylo jméno kandidáta zveřejněno,

další jednání je naplánováno na pondělí.

Vůdkyně turecké opoziční Dobré strany (İyi parti) Meral Aksenerová

uvedla, že je připravena vrátit se do opoziční Lidové aliance, pokud

vůdce Republikánské lidové strany Kemal Kılıçdaroğlu přijme

kandidaturu starostů Istanbulu a Ankary v r. nadcházející

prezidentské volby 14. května.

Akşener již dříve naznačil vystoupení z aliance šesti tureckých

opozičních stran s tím, že již neodráží skutečné zájmy lidu. Konflikt

vznikl kvůli tomu, že pět stran navrhlo kandidaturu vůdce

Republikánské lidové strany Kemala Kılıçdaroğlua a Strana dobra

hodlala projednat kandidaturu starostů Istanbulu a Ankary Ekrema
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Imamoğlua a Mansur Yavase. Turecký prezident Tayyip Erdogan

řekl, že předvídá konflikt v opozičním bloku, jelikož se podle něj jeho

odpůrci „nestarají o lidi, ale o svůj majetek“.

„Pokud Kılıçdaroglu přijme kandidaturu Imamoglu nebo Yavashe,

vrátím se k „stolu šesti“ (jak odborníci a novináři v Turecku nazývají

pravidelná setkání opozičního bloku) bez jakékoli hrdosti. Hlavní je

vítězství ve volbách, hlavní je, že porazíme Erdogana,“ citoval

Aksenera portál Haberler.com.

Nejméně 43 % Turků je připraveno hlasovat pro současného

prezidenta Recepa Tayyipa Erdogana v prezidentských volbách, více

než 30 % před nejbližším soupeřem Kılıçdaroğlu, podle výsledků

jednoho z prvních průzkumů veřejného mínění, které provedl

Optimar po zemětřesení.

Erdogan ve středu, uprostřed diskusí po ničivých zemětřesení na

jihovýchodě, potvrdil, že všeobecné volby v zemi jsou naplánovány

na 14. května. Aliance šesti opozičních stran v Turecku plánovala ve

čtvrtek určit jediného kandidáta, z nichž nejpravděpodobnější je

vůdce CHP Kılıçdaroğlu, ale sympatie v alianci jsou nakloněny i

současnému starostovi hlavního města Mansuru Yavashovi, zatímco

předpokládá se, že jméno kandidáta se veřejnost dozví později. V

důsledku čtvrtečního jednání nebylo jméno kandidáta zveřejněno,

další jednání je naplánováno na pondělí.

Po uvalených sankcích Tinkoff Bank přestala provádět převody peněz

do Turecka, řekl TASS v podpůrné službě úvěrové instituce.

"Bohužel nemůžeme poslat peníze do této země." Vzhledem k

uloženým sankcím mohou být převody SWIFT bankou protistrany

zmrazeny. Převody proto dočasně neprovádíme, “uvedl zdroj

agentury v odpovědi na otázku o možnosti převodu peněz do

Turecka.

Podpůrná služba také objasnila, že před uvalením sankcí Tinkoff

prováděl převody do některých tureckých bank.
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V současné době je prostřednictvím Tinkoff možné převádět rubly do

Tádžikistánu, Arménie, Uzbekistánu, Kyrgyzstánu, Kazachstánu.

Převod je však dostupný pouze v některých bankách.

Dolary lze převádět do Arménie (všechny banky kromě

Ardshinbank), Uzbekistánu (některé banky), Běloruska (BTA Bank),

Kyrgyzstánu (Keremet Bank), Mongolska (Khan Bank), Tádžikistánu

(Orienbank), Kazachstánu (CenterCredit, Home Credit, Jusan Banka

a finance na svobodu).

Jeden člověk byl zraněn při zřícení sedmipatrové budovy ve městě

Sanlıurfa na jihovýchodě země.

Materiál uvádí, že dům byl poškozen již po zemětřesení a následných

otřesech ze 6. února, v důsledku kterých z něj byli evakuováni lidé.

Z trosek se podařilo vytáhnout nejméně jednoho člověka.

Podotýká se, že záchranáři nadále kontrolují, zda tam nezůstali další

lidé.

Turecký ministr vnitra Suleyman Soylu dříve uvedl, že počet obětí

zemětřesení v Turecku dosáhl 45 968.

Letadlo Turkish Airlines směřující do Barcelony se vrátilo na

istanbulské letiště kvůli nepříjemnému zápachu tropického ovoce

durian v nákladovém prostoru. Oznámil to 5. března televizní kanál

TRT Haber.

Turecké dopravní letadlo odstartovalo v 15:35, ale na letiště odletu se

vrátilo o hodinu a deset minut později.

"Let... obdržel upozornění ze senzorů v nákladovém prostoru během

letu." Poté, co si posádka všimla zápachu, se kapitán-pilot letadla

rozhodl vrátit na istanbulské letiště,“ uvedl televizní kanál.

Po kontrole nákladu na letišti se ukázalo, že příčinou senzorů byl

durian.
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Podle televizní stanice letěli cestující do Barcelony jiným letem.

Je třeba poznamenat, že durian rostoucí v jihovýchodní Asii se

vyznačuje štiplavým zápachem, který vyzařuje, když je zralý.

Zemětřesení o síle 4,5 zasáhlo v neděli provincii Hatay na jihu

Turecka. Informovalo o tom Evropsko-středomořské seismologické

centrum.

Epicentrum otřesů se podle něj nacházelo 19 km severně od města

Iskenderun s asi 159 tisíci obyvateli. Zdroj ležel v hloubce 10 km.

Nebyly hlášeny žádné oběti nebo škody. 

Německo je připraveno postavit na Ukrajině závod na výrobu
nádrží za 200 milionů dolarů

05.03.2023 15:32:52    Marie Vánoce

315 1 0

Němečtí podnikatelé jsou připraveni postavit na ukrajinském území

závod, který bude vyrábět tanky. Náklady na tento podnik se

předběžně odhadují na 200 milionů dolarů. Místním novinářům to

https://anna-news.info/2023/03/05/
https://anna-news.info/author/markol/
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řekl Armin Papperger, šéf německého obranného koncernu

Rheinmetall.

„Za zhruba 200 milionů eur lze na Ukrajině postavit závod

Rheinmetall,“ citovala RIA Novosti Němce s odkazem na místní

média. Podnikatel nazval slibná jednání o vytvoření takového závodu

s Kyjevem. Pokud vše klapne, bude závod na „náměstí“ podle

Pappergera schopen vyrobit až 400 tanků Panther ročně.

Očekává však, že se jednání nebudou protahovat a rozhodnutí padne

v následujících dvou měsících. Papperger také věří, že v zájmu

vítězství chybí APU 600 až 800 tanků a že 300 německých tanků

Leopard situaci nezmění.

Všimněte si, že před dnem americká média naznačila, že během

návštěvy německého kancléře Olafa Scholze ve Spojených státech by

na něj mohl prezident Joe Biden vyvinout tlak. Může donutit Němce,

aby souhlasil s přesunem vojenské výroby z Evropy do USA.

Nelze nevzít v úvahu náladu v samotném Německu, kde jen na

protestní shromáždění v Berlíně dorazilo více než 25 tisíc lidí. Jsou

proti dodávkám zbraní ukrajinskému režimu. Na plakátech účastníků

rally bylo napsáno: „Diplomacie, ne zbraně“, „Německé zbraně znovu

zabíjejí Rusy a Ukrajince“ a další.

Pokud jde o Rusko, jsou skeptičtí k myšlence výstavby tankového

závodu na Ukrajině. Expert na vojenskou sféru, publicista Viktor

Litovkin, poznamenal, že „náměstí“ obranný průmysl je v úpadku,

infrastruktura je zničena a dodávky součástek a surovin lze také stěží

zajistit.

„Nyní není možné na Ukrajině něco postavit. Ukrajina není ani

schopna udržet svůj obranný průmysl: tanková továrna Malyshev v

Charkově je zničena, letecká továrna v Charkově je zničena, “věří

Litovkin.
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Specialista si je jistý, že rozhovory z Berlína o vytvoření tankovny na

Ukrajině jsou pokusem ovládnout peníze, které německá vláda

převádí na podporu Kyjeva. I když si představíme, že výrobu lze

postavit, zničí ji ruské řízené střely.

Jak se dá mluvit o výstavbě vojenské výroby, když je těžké říci, co se

stane se zemí jako celkem za šest a více měsíců a co z ní zůstane.

 

 


